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Losnu, nebo 
Mažňáka?

epidemie covidu se u nás rozrostla. Snad ještě 
větší depresi ale mám z jiné věci: z rozdělení 
církve. Šíření epidemie beru jako realitu, polari-
zaci církve v podobě, v jaké se s ní setkávám, po-
kládám za bezpředmětnou, a proto mě děsí. 

Co tou polarizací míním? Určitě budeš vě-
dět, o čem mluvím. Dnes jsou asi nejnápadnější 
neshody lidí, kteří jsou pro nošení roušek a další 
epidemiologická opatření, a těmi, kdo jsou proti. 
Zřejmě ses podobně jako já aspoň na internetu 
setkal s lidmi, kteří v očkování vidí konečnou zá-
chranu před epidemií, i s těmi, kdo ho poklá-
dají za nástroj zotročení. Dále jsou tu křesťané, 
kteří mluví o „vítačských politických stranách“ 
(což jsou asi všechny kromě ANO, KSČM, SPD 
a Trikolóry) a obávají se muslimských přistěho-
valců, zatímco jiní jsou spokojeni v Evropské unii 
a klidně by pár migrantů přijali. Pro někoho je 
Rusko světem zla, pro druhého je Putin stráž-
cem tradičních hodnot. Pak tu stojí Zeman kon-
tra Drahoš a Trump versus Biden. Specificky křes-
ťanským dilematem je rozpor mezi evangelikály, 
kteří stojí o společenství s katolíky, a jinými, kteří 
to považují za popření evangelia. Podobné je to 
s kreacionisty a křesťany věřícími v evoluci.

Rozličnost názorů mi přitom nevadí. Vadí mi 
jen opevňování v těchto pozicích. Kde se berou tak 
silné postoje? Kde se vzala neochota k mírnosti 
nebo k uznání chyby? 

Příliš dobře si pamatuji na druhé kolo před-
minulých prezidentských voleb. Zeman, nebo 
Schwarzenberg? Oba kandidáti pro mě byli ne-
přijatelní. Vzpomínám na nátlak své kamarádky, 
když jsem jí řekl, že tentokrát výjimečně volit ne-
půjdu. Je to dobrá kamarádka, ale něco do ní ten-
krát vjelo.

V našem společenství jsou lidé, kteří volili Ze-
mana, i ti, kdo volili Drahoše. Tentokrát jsem vo-
lil a o těch, kdo svůj hlas dali druhému kandidá-
tovi, si myslím, že volili špatně. Ale obě skupiny se 
předtím na shromážděních společně modlily, aby 
se naplnila Boží vůle (voliči Drahoše si asi my-
slí, že naše modlitby nebyly vyslyšeny, ale aspoň 
to byly naše společné modlitby). Lidé, kteří vo-
lili opačně než já, jsou pro mě důležití. Znám je, 
mám je rád, líbí se mi. Ani mě nenapadne se na 
ně dívat skrz prsty. Jsem i jejich starším. Jen dou-
fám, že ani jim rozdílnost názoru nebrání si mě 
vážit jako Božího dítěte.

Mladý politolog Petr Kobylka, který nedávno 
pro web Svět víry (www.svetviry.cz) napsal o pre-
zidentských volbách v USA, se nevyslovil ani pro 
jednoho z obou kandidátů, přestože má jasno, 
koho by volil. Ani já ti neřeknu, co si myslím 
o současných protiepidemiologických opatřeních. 
Mám to docela seštudované, na internetu jsem si 
přečetl některé zajímavé názory, znám různé sta-
tistiky, mám na věc kategorický názor a vsadil 
bych se, že se během pár měsíců ukáže, že jsem 
měl pravdu. Ale nejde předně o to, mít pravdu, 
proto se tě nesnažím přesvědčit o té své pravdičce 
pravdičkovaté.

Na shromáždění jsme opatření vlády nerozebí-
rali, ale shodli jsme se na tom (aspoň doufám), že 
vrchnost to nemá lehké a že je na základě 13. ka-
pitoly listu Římanům potřeba respektovat všechna 
vládní nařízení, která nás nestaví do pozice 

neposlušnosti Boha Bible. Takže shoda se najít dá, 
ale jde o to, na čem se shodnout.

Často na tom, kdo tu pravdu má, tolik nezá-
leží. Zeman, nebo Drahoš? U Zemana je pozi-
tivní jeho vztah k Izraeli. Jeho voliči jsou spoko-
jeni, a v této věci bude asi se současným preziden-
tem spokojena i většina voličů Drahoše. Nicméně 
na Drahošovi by možná, kdyby byl zvolen, mohli 
jeho odpůrci také nalézt něco pozitivního, třeba 
rovněž jeho vztah k Izraeli.

Mám jednoznačný názor na roušky a vsadil 
bych se, že se brzy ukáže, že jsem měl pravdu, ale 
možná se naopak dovím, že jsem se mýlil. Ur-
čitě je hloupé mít špatný názor, ale to není tra-
gédie. Každý jsme se v mnoha věcech mýlili a asi 
patrně ještě mýlíme. Katastrofa nastane, až když 
se na druhého začnu dívat spatra. K tomu patří 
taky to, že někdo projeví svůj silný názor, který 
je opačný než ten můj, a já nějak předpokládám, 
že to má proti mně. Vezmu to osobně a osobní 
věci se neodpouštějí, a to ani tehdy ne, když si to 
jen myslím a žádný osobní podtext tam ve sku-
tečnosti nebyl. To nezní moc křesťansky, ale na-
neštěstí to bývá realita, i mezi křesťany. Češi jsou 
nadstandardně vztahovační, nezřídka i křesťan-
ští vedoucí.

Je v dnešní době něco, co nás vede k tomu, 
abychom jeden proti druhému nesmiřitelně stavěli 
své názory? Církev je tu ve vleku celé společnosti. 
Místo aby byla příkladem, je zrcadlem, nebo do-
konce chvostem. Je to typický rys stagnace. Znak 
společenství, které ztrácí cíl, které přestává táh-
nout za jeden provaz. Lidé, kteří by se měli hor-
livě modlit, se horlivě přou a odsuzují se pro roz-
díl v názorech na podružné věci.

Co s tím? Jak dojít smíru? Důležité je nepřece-
ňovat svou pravou víru v roušky ani v Zemana. 
Mít správný názor na přistěhovalce je méně dů-
ležité než žít s bratry a sestrami v pokoji. Jedno 
uplivnutí na facebooku může znečistit desítky lidí. 
Často (dokonce asi vždycky) si myslíme, jakže se 
ten druhý plete, a pak se nejednou ukáže, že je to 
jinak. Velký význam má přiznat chybu – ať už tu, 
že jsem měl mylný názor, nebo že jsem kvůli pro-
sazování pravdy narušil společenství s bratrem 
nebo sestrou.

Kohout bývá mladý a horlivý, často  
ale i starý a rozčepýřený. Toť minulý život 
můj. Dnes už se, pokud má krocan  
nateklý rudý krk, klidím z bojiště.  
Bůh nám buď milostiv.

pr
o i

lu
str

ac
i n

a t
itu

ln
í s

tra
ně

 p
ou

žit
a g

ra
fik

a o
d 

Sc
hw

oa
ze

;  n
a p

ro
tě

jší
 st

ra
ně

: Ž
ivo

t v
íry

 –
 To

m
áš

 Co
uf

al
 (8

); 
 ilu

str
ač

ní
 fo

to
 Sv

iat
la

na
 Zy

ka
vo

vá
 (s

ve
ta

zi)
 ©

 12
3R

F.c
om

 (1
1)

;  a
rch

iv 
D.

 Vy
hl

íd
ky

 (1
6)

;  i
lu

str
ač

ní
 fo

to
 In

ac
tiv

e a
cc

ou
nt

 –
 ID

 12
01

9 (
17

); 
 ar

ch
iv 

Ve
ro

ni
ky

 (1
8)

;  J
ür

ge
n 

Ov
en

s, 
cc

a 1
65

0–
16

70
 (2

2)

3



ŽIVOT víry | listopad 20204

Kdo vlastně jsem? Otázka zdánlivě jednoduchá, a přesto velmi složitá. Pokud totiž 
žijeme s pocitem, že nemáme hodnotu, žije se nám velmi těžko. 

Pozemská služba Pána Ježíše byla ohrani-
čena dvěma útoky na jeho identitu. Na 
konci půstu na poušti, když už byl Je-
žíš zesláblý, mu Satan říká: „Jsi-li Syn 

Boží...“ Jinými slovy: „Dokaž mi, že skutečně 
jsi Boží syn.“ 

Druhý útok přichází opět ve chvíli slabosti, 
na kříži: „Jsi-li Syn Boží, sestup z kříže.“ Jako 
by mu říkali: „Tak nám dokaž, kdo jsi. Dokaž, 
že se o tebe Bůh Otec stará.“ 

Od té doby se toho moc nezměnilo. Boj 
o  identitu se vede i  v  našich životech. Jak si 
na otázku „kdo jsme“ odpovídá svět okolo nás 
(a někdy možná i my)? 

Čtyři odpovědi
První odpověď zní: Jsi to, co děláš. Mnoho 

lidí přímo či nepřímo poukazuje na dobré 
věci, které udělali, na to, v  čem jsou úspěšní. 
Když člověk zestárne a pozná, že toho už moc 
dělat nemůže, alespoň vystavuje své trofeje: 
„Podívejte se na knihy, které jsem napsal, na 
děti, které jsem vychoval, na službu, kterou 
jsem dělal, na tituly, kterých jsem dosáhl...“ 
Zároveň nás mrzí, když si lidé nevšimnou, co 
jsme udělali, když přehlížejí naši snahu a úspě-
chy nebo když podceňují, co dokážeme.

Druhá odpověď zní: Jsi tím, co o  tobě ří-
kají druzí. Tato oblast má velikou moc. Po-
kud o mně druzí mluví v superlativech, ovliv-
ňuje to, jak sám sebe hodnotím. Platí to 
i opačně. Je těžké sloužit nebo pracovat v ko-
lektivu, který mě kritizuje, a tím mi dává na-
jevo, že si mě neváží. Zároveň je velikým po-
kušením dělat věci okázale – investovat jen 
do toho, co je vidět a za co mohu čekat oce-
nění (což třeba modlitba, ztišení, pomoc ně-
komu na okraji není).

Třetí odpověď zní: To, kým jsi, záleží na 
tom, co máš. Jakkoli můžeme s pohrdáním ho-
vořit o materialismu, je příjemné mít vytuněné 
auto, nadupaný počítač, značkové šaty nebo 
pěkně zařízený byt. Když vidím, kolik úsilí lidé 
v  každém věku do toho, aby „měli“, vkládají, 
mám za to, že se rozhodně nejedná o  oblast, 
kterou bychom nemuseli řešit. 

Čtvrtá odpověď zní: To, kdo jsi, je dáno tím, 
jak vypadáš. Ne nadarmo se mluví o  tzv. na-
poleonském komplexu, tedy kompenzaci toho, 
že někdo nevypadá hezky, násilím na druhých. 
Tím není řečeno, že kdo je malý, tlustý, plešatý, 
má brýle nebo je hubený, je automaticky zlý. 
Zlý může být kdokoli. Jen je příjemné, když je 

někdo hezký a má skvělou vysportovanou po-
stavu. A to platí v jakémkoli věku, nejen v pu-
bertě. 

Jednoduchý lék
Kolem těchto čtyř oblastí se v podstatě točí 

odpověď na otázku, kdo jsem. Netvrdím, že je 
to u všech lidí stejné nebo že jsou všechny čtyři 
oblasti v rovnováze, ale více či méně s  identi-
tou souvisejí. Zároveň to ukazuje na ubohost 
lidského života, protože o každou z těchto ob-
lastí můžeme velmi rychle přijít. Jejich vrat-
kost si uvědomíte třeba uprostřed těžké ne-
moci, nebo když končíte nějakou úspěšnou 
službu či ka riéru. Najednou zjišťujete, že jak-
koli jste byli vytížení, být pod pomyslným pó-
diem je těžší než být na něm. 

Podle zmíněných oblastí nás hodnotí svět, 
a  proto jsme přirozeně tlačeni k  tomu, aby-
chom na sobě „zamakali“: abychom pracovali 
na něčem významném, měli vizitku s  titulem 
před i za jménem, byli uznávaní, krásní a ma-
teriálně zajištění. Někteří si svoji identitu vy-
tvářejí na sociálních sítích, kde vystavují svoje 
úspěchy a kde jim fankluby svými „lajky“ vyja-

dřují náklonnost. 
Asi je nám jasné, že pokud na výše popsa-

ných oblastech stojí náš život, jsme na tom 
špatně. Stačí málo, a všechno se může zhroutit, 
a s tím i naše identita. Existuje na to lék? Nebo 
jsme odsouzeni k nikdy nekončící honbě za po-
sty, věcmi, přízní druhých a k (ne)spokojenosti 
se svým tělem? 

Lék existuje a zní jednoduše. Jsou jím Ježí-
šova slova „Jsi milovaný“. Pokusme se tuto jed-
noduchou větu domyslet. Pokud jsem milo-
vaný, potom vše výše popisované najednou ne-
hraje klíčovou roli. Najednou vím, že i kdybych 
nic neznamenal, i kdyby mě druzí neměli rádi, 
kdybych se neměl čím chlubit i  kdybych byl 
tlustý, hubený a  nevím jaký, stále platí, že, co 
se Boží lásky týká, nehraje to roli. Už od toho 
neodvozuji svoji identitu. Najednou můžu ve 

všech oblastech života zakoušet ohromnou svo-
bodu. Už se nemusím snažit udělat na druhé 
dojem, protože když vím, že jsem milovaný, 
můžu si být jistý, že jsem už na „někoho“ do-
jem udělal. 

„Toto je mé tělo“
Tady se na chvíli zastavme a  podívejme se 

na problém trochu hlouběji. Protože Kristus 
je naším příkladem, zamysleme se, kdy mluví 
o sobě. V jednom z posledních rozhovorů před 
ukřižováním provází Ježíš večeři slovy: „Vez-
měte, jezte, toto jest mé tělo.“ (Mt 26,26) Je-
žíš přirovnává sebe ke chlebu (u  Jana říká: „Já 
jsem chléb života“). Chléb bere, žehná, láme 
jej a  dává. Jaký mají tyto čtyři výroky vztah 
k tomu, o čem píšu? 

Bere – dalo by se nahradit slovem „volí“. 
Vzít si lze jeden konkrétní chléb. Musíme si 
tedy určitý chléb zvolit, tak jako si Kristus vyvo-
lil nás. Každého, specificky a  neopakovatelně. 
Nikdo už nebude jako já. Ne proto, že jsem 
lepší či horší, ale protože jsem vyvolený, a  tím 
i jedinečný. Není třeba se trápit tím, kým nejste 
nebo co nemáte. Můžeme si mnoho věcí přát, 
ale ne se trápit. Bůh nás v naší jedinečnosti vy-
volil k jedinečným úkolům. 

Žehná – žehnat v  latině i  řečtině doslova 
znamená dobře o  někom mluvit (dobrořečit). 
Tím nejdůležitějším je, že o  nás dobře mluví 
Bůh skrze Krista. Protože jsme požehnaní, 
máme i  my žehnat druhým. Člověk, který je 
milovaný, je si vědom toho, že je požehnaný, je 
schopen vidět v  druhých to dobré. Je schopen 
být nástrojem pokoje, mluvit o druhých dobře, 
protože se jich nebojí a  necítí v  nich konku-
renci. Je schopen poodstoupit od sebe a nebrat 
se smrtelně vážně. Druhým je mu s ním dobře. 

Zároveň ale Ježíš chléb i  láme. I to je jeden 
z údělů služby. Budeme lámáni a bude to bolet. 
Není následování bez kříže. Bůh nedává pouze 
radost, pokoj, lásku, ale i  bolest. Pokud se ně-
kdo rozhoduje sloužit a následovat, říká své ano 
bolesti. Možná i  proto si službu Kristu a  jeho 
následování mnoho lidí rozmyslí nebo jen něco 
předstírají. Jedním z klíčových textů pro službu 
a život s Kristem je, že dříve než zrno vydá uži-
tek, musí zemřít. Pokud toužíme, aby naše 
služba a  život přinášely požehnání, budeme 
muset umírat. Bůh žehná tomu, co obětujeme, 
ne našim přebytkům. 

Nakonec Ježíš chléb dává. Až chléb, který 
druzí jedí, dává smysl. Stejně tak život, který 
je zde pro Ježíše a  druhé, je životem smys-
luplným a  bohatým. Vždy je šťastnější ten, 
kdo dává. Naopak prázdný zůstává ten, který 
k  druhým přistupuje podle toho, „co z  nich 
kouká“. Bůh je ten, kdo obdarovává. A k tomu 
jsme stvořeni i my. 

Jak tento článek shrnout? Dávejme si pozor, 
aby se nám tlak na viditelné výsledky, na to, jak 
působíme na druhé, co máme, jak vypadáme, 
nestal osidlem, abychom od těchto oblastí neza-
čali odvozovat to, kdo jsme. Identitu najdeme 
v Kristu, když prožijeme, že jsme milovaní, vy-
volení, požehnaní, lámaní a dávající.                     

Bc. David Novák, M.Th., je předsedou  
Rady Církve bratrské, správcem sboru  
CB Praha 13-Stodůlky a vyučujícím na ETS.

Jak vnímáme  
sami sebe
D AV I D  N O VÁ K

Kristus si nás vyvolil. 
Každého, specificky 
a neopakovatelně. 
Nikdo už nebude jako já.

úvodník


